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Zuiveringsgraad riolering  -  Projecten en investeringen

In het najaar van 2020 werd een schrijven gestuurd naar alle gemeenten en 
rioolbeheerders om hen aan te sporen werk te maken van de rioleringsprojecten die 
opgenomen zijn in een subsidieprogramma en op korte termijn tot aanbesteding zouden 
kunnen overgaan. Die gemeenten kunnen, conform het subsidiebesluit, 75% subsidie 
krijgen voor de rioleringskosten.

Volgens de Vlaamse Milieumaatschappij (VMM) werden 180 rioleringsprojecten ingediend. 
In het tweede deelprogramma voor 2020 werden 172 aanbestedingsklare projecten 
opgenomen. Na goedkeuring door de VMM van het aanbestedingsdossier vormt het 
gunningsdossier de basis voor vastlegging van subsidies. Voor deze projecten, kaderend 
in het relanceplan, werd de voorwaarde gesteld dat om in aanmerking te kunnen blijven 
komen voor subsidies, het gunningsdossier eind oktober 2021 binnen diende te zijn zodat 
de vastlegging op de kredieten van 2021 kon plaatsvinden. Van deze dossiers zijn 
ondertussen 108 aanbestedingsdossiers binnen. Hiervan zijn ook al een 16-tal 
gunningsdossiers binnen. Dat blijkt uit het antwoord van de minister naar aanleiding van 
de bespreking van de begrotingsuitvoering 2020, onderdeel Omgeving en Natuur. 

De minister gaf aan in de commissie Leefmilieu van 19 oktober 2021 dat ze de 
rioleringsgraad wou opdrijven door een bestuurlijke maatregel te nemen en dus zelf 
riolering aan te leggen voor de gemeentelijke rioolbeheerders die het niet opnamen. 
Uiteindelijk werd beslist om dit niet te doen en zal de minister binnenkort een andere 
strategie voorleggen.

1. Hoeveel gunningsdossiers zijn er tot december 2021 ingediend en hoeveel daarvan 
zijn er goedgekeurd? Graag een overzicht van alle dossiers met projectomschrijving, 
gemeente en investering (aandeel Vlaanderen en gemeente) en aantal IE’s die 
bijkomend gezuiverd worden.

2. Wat is de impact van de goedgekeurde gunningsdossiers op de rioleringsgraad en de 
zuiveringsgraad (graag procentueel uitgedrukt)? 

3. Hoeveel inwonersequivalenten (IE’s) moeten er bijkomend gezuiverd worden om tot 
een zuiveringsgraad van 92% te komen?

4. Hoeveel dossiers voor de plaatsing van een IBA (individuele behandelingsinstallatie 
voor afvalwater) zijn er in 2021 ingediend en hoeveel daarvan zijn er goedgekeurd? 
Graag een overzicht van alle dossiers met projectomschrijving, gemeente en 
investering (aandeel compensatie). 



5. Werd het potentieel van IBA's in het behalen van een hogere zuiveringsgraad 
onderzocht? Wordt er ook gekeken naar decentrale zuivering aangezien veel van 
deze projecten in het buitengebied liggen?

6. Uit de Pano-reportage van woensdag 4 november 2020 blijkt dat ongeveer 400.000 
Vlaamse woningen niet op het rioleringsstelsel aangesloten zijn. 

Hoeveel woningen zijn er vandaag (november 2021) nog niet aangesloten? Welke 
strategie zal de minister voorleggen om de zuiveringsgraad van circa 85% te 
verhogen? 

7. Tegen eind 2021 moeten alle Vlaamse gemeenten hun gemeentelijke rioleringsinfo 
hebben opgeladen in de AWIS-rioolinventaris (AfvalWaterInformatieSysteem), zodat 
men voor heel Vlaanderen op termijn een duidelijk beeld krijgt van het type en de 
kwaliteit van de bestaande rioleringsstelsels. 

Hoeveel gemeenten hebben dat al gedaan? Graag een overzicht van de opgeladen 
rioleringsinfo per gemeente, type en kwaliteit. Is deze informatie raadpleegbaar voor 
het publiek of enkel voor de desbetreffende rioolbeheerder en VMM?
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1. Naast het schrijven dat ik eind 2020 rondstuurde om rioolbeheerders aan te sporen 
werk te maken van reeds opgedragen subsidieprojecten, heb ik op 15 november 2020 
ook een nieuw subsidieprogramma goedgekeurd. 

Op dit tweede deelprogramma van 2020 waren inderdaad 180 projecten opgenomen 
waarvan 172 met een dringende timing. 

Gelet op de strakke deadline werden nog heel wat dossiers eind oktober ingediend en 
zijn dus heel wat meer gunningsdossiers binnen dan volgens de stand van zaken medio 
oktober. 

Van de 172 dossiers met dringende timing werden uiteindelijk 155 gunningsdossiers 
tijdig ingediend. Daarvan zijn er ondertussen 111 goedgekeurd waarbij deze aanleiding 
konden geven tot vastlegging van subsidie op kredietjaar 2021. De laatste projecten 
die kunnen vastgelegd worden op de kredieten van 2021 zijn momenteel in afronding, 
de overige gunningsdossiers zullen voor vastlegging doorschuiven naar het volgend 
kredietjaar, aangezien het vastleggingsbudget voor 2021 volledig ingevuld werd. De 
volledig afgeronde dossiers zijn in bijlage 1 opgesomd. Hierbij werd de totale kost zoals 
geraamd bij de projectaanvraag opgegeven evenals de effectief vastgelegde subsidie 
bij gunning. Hierbij dient opgemerkt te worden dat beide kostprijzen uit een andere 
projectfase komen en niet onderling te vergelijken zijn; zo werd vastgesteld dat de 
aanbestedingsprijzen in de loop van het jaar aanzienlijk gestegen zijn.

Het aantal IE’s dat bijkomend gezuiverd werd kan momenteel niet per project gegeven 
worden (zie ook vraag 2).

2. Omdat de definitieve lijst van projecten met een goedgekeurd gunningsdossier nog in 
opmaak is, werden deze gegevens nog niet verwerkt in de rioleringsdatabank. Hierdoor 
is het dus ook niet mogelijk een volledig onderbouwde berekening te doen van de 
gevraagde gegevens.

3. Om een zuiveringsgraad van 92% te bekomen zouden er ongeveer 400 000 
inwonersequivalenten bijkomend gezuiverd moeten worden.

4. Het subsidieprogramma 2020/1 bevatte, naast rioleringsprojecten, ook 170 dossiers 
voor de bouw van één of meerdere IBA’s. Deze projecten vertegenwoordigen samen 
699 IBA’s  voor een subsidiebedrag van 1.711.500 euro. Het subsidieprogramma 
2020/2 bevatte 9 IBA-projecten voor een totaal subsidiebedrag van 122.500 euro (voor 
50 IBA’s). 

In de periode december 2020 – november 2021 werd voor deze 179 projecten een 
dossier (met een bewijs van de plaatsing en de betaling) ingediend. Momenteel loopt 
de afhandeling van deze dossiers op zijn einde. Ongeveer de helft van de dossiers werd 
reeds goedgekeurd door de Vlaamse Milieumaatschappij. U vindt een overzicht van de 
179 projecten in bijlage 2. 



Sinds de opmaak van het laatste subsidieprogramma (in november 2020) werden reeds 
195 nieuwe subsidie-aanvragen voor IBA’s geregistreerd en geëvalueerd. Dit betekent 
dat intussen 1.205 IBA’s voor een subsidiebedrag van 2.933.000 euro klaar liggen om 
opgenomen te worden op een volgend subsidieprogramma.

5. Momenteel wordt het huishoudelijk afvalwater van circa 0,5% van de inwoners in 
Vlaanderen gezuiverd via IBA’s. Volgens de ontwerp van herziene zoneringsplannen 
kan daar ongeveer 2% bijkomen indien alle IBA’s in individueel te optimaliseren 
buitengebied worden geplaatst, maar dit is sterk gebiedsafhankelijk. 

Binnen de contouren van de zoneringsplannen is decentrale zuivering via KWZI’s 
mogelijk, net als de aansluiting van meerdere woningen op één IBA. 

Zoals bekend wil ik verder inzetten op innovatieve technieen en een verdere uitwerking 
van een kader voor de afweging van centrale versus decentrale zuiveringsconcepten. 
Daarom werd op mijn vraag een CIW-projectgroep opgericht die dit onderzoekt. Hierin 
zullen verschillende domeinen bekeken en afgewogen worden (kostprijs, 
vervuilingsdruk, waterbalans van het watersysteem, volksgezondheid, klimaat- en 
energie balans, afvalstoffen, ruimtelijke balans,…). Een verdere verkenning naar een 
meer gedifferentieerde IBA-aanpak zal hierin ook verder onderzocht worden en dit in 
samenspraak met alle betrokkenen.

6. Vandaag zijn er 340 000 woningen niet aangesloten op de riolering. Dat is veel te veel. 
Om de zuiveringsgraad te verhogen zal er blijvend ingezet worden op het activeren van 
saneringsplichten d.m.v. het stellen van doelstellingen en het voorzien van de nodige 
subsidieprogramma’s om waar nodig hen te ondersteunen.

In het ontwerp van 3de generatie stroomgebiedbeheerplannen werden reductiedoelen 
per gemeente opgenomen. Deze reductiedoelen omvatten zowel de uitvoering van 
reeds opgedragen rioleringsprojecten (zowel bovengemeentelijk als gemeentelijk) als 
bijkomende inspanningen. Voor het lopend beleid van projecten met meerdere 
betrokkenen is het van essentieel belang dat er door alle partners samengewerkt wordt 
om de projecten zo snel mogelijk uitgevoerd te krijgen. Het onderzoek van de CIW-
werkgroep dat ik hierboven aanhaalde is één van de beleidspistes die ik bewandel om 
de zuiveringsgraad in Vlaanderen op korte termijn te verhogen.

7. Op 9 december 2021 waren er nog 22 gemeenten waarvoor er geen data is opgeladen 
in de rioolinventaris. Daarvan zijn er 9 gemeenten nog niet aangesloten op de AWIS 
rioolinventaris (geen overeenkomst): 
- Damme
- Dentergem
- Ieper
- Ledegem
- Ronse

- Jabbeke
- Nijlen
- Heuvelland
- Mesen

Daarnaast zijn 6 gemeenten waarvoor het contract in opmaak is: 
- Lommel
- Brugge
- Haaltert
- Aalter

- Lievegem
- Herentals

Tot slot nog zijn er 7 gemeenten die wel een overeenkomst hebben, maar hun data 
nog niet opgeladen hebben:

- Bredene
- Koksijde
- Zele
- Holsbeek

- Spiere-Helkijn
- Knokke-Heist
- Baarle-Hertog



De opgeladen data (278 gemeenten) wordt in de rioolinventaris gecontroleerd op 
datakwaliteit en data volledigheid. Daarnaast zijn i.f.v. de tweede mijlpaal in het 
stappenplan rond Asset Management indicatoren afgesproken met de verschillende 
stakeholders. De indicatoren geven een zicht op de data volledigheid en worden 
binnenkort berekend en overgemaakt aan de gegevenspartners. Begin volgend jaar 
zal i.f.v. daarvan ook overleg doorgaan met gegevenspartner, Aquafin en VMM om 
hierover verdere afspraken te maken. Een overzicht van de mijlpalen is ook terug te 
vinden op: https://www.vmm.be/water/projecten/asset-management .

Eens de data gevalideerd, zal deze gepubliceerd worden in de rioolinventaris. Over de 
toegankelijkheid van de data zijn er afspraken vastgelegd in de AWIS rioolinventaris 
overleggroep. Een minimum set van attributen zal publiek ontsloten worden. 
Daarnaast kunnen partners elk detail van hun eigen data raadplegen, van data 
gerelateerd aan hun eigen rioolinfrastructuur zien ze een beperktere set, maar meer 
info dan publiek ontsloten. De medewerkers van de VMM kunnen als toezichthouder 
alle info in de AWIS rioolinventaris raadplegen.

I.f.v. de nieuwe verplichtingen rond asset management zal het uitwisselingsformaat in 
de rioolinventaris uitgebreid worden, zoals goedgekeurd op 24 november in de 
rioolinventaris overleggroep.

Om de data toegankelijker te maken voor iedereen wordt er momenteel in 
samenwerking met Digitaal Vlaanderen gewerkt aan ontsluiting van de minimumset 
via Geopunt. Begin 2022 zal daar voornamelijk nog schematische data vanuit de VMM 
zelf ontsloten worden. Doel is deze data in de loop van 2022 (met het oog op mijlpaal 
2) stelmatig te vervangen door de gevalideerde data opgeladen door de 
gegevenspartners.

BIJLAGEN

1. Volledig afgeronde dossiers
2. Overzicht projecten
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